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Vezměte, prosíme, na vědomí, že text článku odpovídá platné právní úpravě ke dni publikace.

Vztahy manželů vůči třetím osobám
Novelou občanského zákoníku č. 91/1998 Sb., byl dosavadní institut bezpodílového spoluvlastnictví
manželů nahrazen společným jměním manželů. Jednou z podstatných otázek, kterou společné jmění
manželů upravuje, jsou vztahy manželů vůči třetím osobám tj. odpovědnost manželů za závazky.
Právní úprava odpovědnosti manželů za závazky nepřevzala úplně dosavadní koncepci vyznávanou
bezpodílovým spoluvlastnictví manželů a nalezneme v ní určité odlišnosti
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manželů nahrazen společným jměním manželů. Jednou z podstatných otázek, kterou společné jmění
manželů upravuje, jsou vztahy manželů vůči třetím osobám tj. odpovědnost manželů za závazky.
Právní úprava odpovědnosti manželů za závazky nepřevzala úplně dosavadní koncepci vyznávanou
bezpodílovým spoluvlastnictví manželů a nalezneme v ní určité odlišnosti.
Při posuzování odpovědnosti manželů za závazky je nutno přihlížet k několika aspektům. V prvé řadě
je nutno zjistit, zda závazek vznikl oběma manželům společně, nebo zda vznikl jenom jednomu z
manželů. Přihlíží se také k časovému aspektu, tedy jestli závazek vznikl před uzavřením manželství, v
jeho průběhu nebo až po jeho zániku.
V ustanovení § 144 občanského zákoníku je zakotvena právní domněnka, že majetek nabytý a
závazky vzniklé za trvání manželství tvoří společné jmění manželů. Přičemž v souladu s ustanovením
§ 145 odst. 3 závazky, které tvoří společné jmění manželů, plní oba manželé společně a nerozdílně.
Pokud tedy manželům vznikne solidární závazek, odpovídají za něj a to jak svými výlučnými majetky
tak i majetkem ve svém společném jmění a je nerozhodné, zda jim tento solidární závazek vznikl za
trvaní manželství či nikoli. V případě, že vznikne závazek jen jednomu z manželů a to před uzavřením
manželství nebo až po jeho zániku, odpovídá za tento závazek pouze dotyčný manžel svým výlučným
majetkem, vzhledem k tomu že zde nejde o společný závazek a jakákoliv odpovědnost druhého
manžela jeho výlučným majetkem nebo majetkem ve společném jmění nelze dovodit.
Nejproblémovějším případem je situace, kdy vznikne závazek za trvání manželství jen jednomu z
manželů. Zde také nalezneme odlišnosti od předchozí úpravy v bezpodílovém spoluvlastnictví
manželů. Podle ustanovení § 143 odst. 1 písm. b) tvoří společné jmění manželů i závazky, které
některému z manželů vznikly za trvání manželství (s výjimkou závazků týkajících se majetku, který
náleží výhradně jednomu z nich, a závazků, jejichž rozsah přesahuje míru přiměřenou majetkovým
poměrům manželů, které převzal jeden z nich bez souhlasu druhého). Manželé tedy odpovídají za
takovýto závazek stejným způsobem jako kdyby šlo o závazek solidární. Došlo zde tedy k výraznému
rozšíření odpovědnosti manželů, kdy za závazek, který jednomu z manželů vznikl za trvání
manželství odpovídá i druhý manžel a to nejen majetkem ve společném jmění manželů, ale i
majetkem ve svém výlučném jmění.

© EPRAVO.CZ – Sbírka zákonů, judikatura, právo | www.epravo.cz

Další články:
Jak fungují plánovací smlouvy v reálných situacích (1. díl)

https://www.epravo.cz/top/zakony/sbirka-zakonu/zakon-kterym-se-meni-a-doplnuje-zakon-c-941963-sb-o-rodine-ve-zneni-pozdejsich-predpisu-a-o-zmene-a-doplneni-dalsich-zakonu-13827.html
https://www.epravo.cz/top/zakony/sbirka-zakonu/zakon-kterym-se-meni-a-doplnuje-zakon-c-941963-sb-o-rodine-ve-zneni-pozdejsich-predpisu-a-o-zmene-a-doplneni-dalsich-zakonu-13827.html
http://www.epravo.cz
https://www.epravo.cz/top/clanky/jak-funguji-planovaci-smlouvy-v-realnych-situacich-1-dil-120605.html


Rozvod? Už k němu nemusíte. Shrnutí podmínek, za jakých nebudete u soudu vyslýcháni,
dokonce ani nebude nutná Vaše osobní účast
Jaké klíčové změny přináší návrh novely stavebního zákona?
Byznys a paragrafy, díl 26.: Smírčí řízení jako alternativní nástroj řešení sporů mezi
podnikateli
Pozemkové úpravy aneb „malé“ vyvlastnění
Nová éra v boji proti nekalým obchodním praktikám: Co přinese nové procesní nařízení EU?
Licence LUC v podnikatelské strategii provozovatelů dronů
Péče rodičů po novele od 1.1.2026
K ukončování služebního poměru po novele zákona o státní službě
Aktuality z práva internetu: kybernetická bezpečnost a online řešení sporů
Zelené standardy pro výstavbu a renovace: jaké povinnosti přinese nová evropská úprava?

https://www.epravo.cz/top/clanky/rozvod-uz-k-nemu-nemusite-shrnuti-podminek-za-jakych-nebudete-u-soudu-vyslychani-dokonce-ani-nebude-nutna-vase-osobni-ucast-120607.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/rozvod-uz-k-nemu-nemusite-shrnuti-podminek-za-jakych-nebudete-u-soudu-vyslychani-dokonce-ani-nebude-nutna-vase-osobni-ucast-120607.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/jake-klicove-zmeny-prinasi-navrh-novely-stavebniho-zakona-120604.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/byznys-a-paragrafy-dil-26-smirci-rizeni-jako-alternativni-nastroj-reseni-sporu-mezi-podnikateli-120718.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/byznys-a-paragrafy-dil-26-smirci-rizeni-jako-alternativni-nastroj-reseni-sporu-mezi-podnikateli-120718.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/pozemkove-upravy-aneb-male-vyvlastneni-120654.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/nova-era-v-boji-proti-nekalym-obchodnim-praktikam-co-prinese-nove-procesni-narizeni-eu-120588.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/licence-luc-v-podnikatelske-strategii-provozovatelu-dronu-120540.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/pece-rodicu-po-novele-od-112026-120570.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/k-ukoncovani-sluzebniho-pomeru-po-novele-zakona-o-statni-sluzbe-120580.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/aktuality-z-prava-internetu-kyberneticka-bezpecnost-a-online-reseni-sporu-120576.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/zelene-standardy-pro-vystavbu-a-renovace-jake-povinnosti-prinese-nova-evropska-uprava-120534.html

